
هنر را تبدیل به صنعت کنید
 میثم دهرویه

علی رضــا زرگرانی، متولــد 1368، تحصیل کرده در رشــته مدیریت در 
دانشگاه تهران است. وی از موسسان شرکت مشاوره مدیرت کنگرو است که 
در تلاش  اســت با روش های علمی و منطقی برای رشد شرکت ها و توسعه 

کسب و کارها فعالیت کنند. 
به بهانه نگارش کتابی درباره برند آرکی تایپ ها با او به گفت وگو نشسته ایم. 

خدماتی که شما در این مجموعه ارائه می کنید، چیست؟ 
در شرکت مشاوره و مدیریت کنگرو دو بال خدمات داریم، یکی بال پروژه 
است که در آن طرح توجیهی می نویسیم و ارزش گذاری دانایی های نامشهود 
را انجام می دهیم. دانایی های نامشــهود همان دانش فنی است. تاکنون برای 
معاونت علمی چند پروژه انجام داده ایم، همچنین با پژوهشگاه نیرو، یونسکو 

و... نیز تجربه همکاری داشته ایم. 
مشــتری این بــال از خدمات ما، بیش تر دولتی ها هســتند اما بال دیگر، 
مشاوره سالانه است که ما در همکاری با شرکت های کوچک و بزرگ خدمات 
مشــاوره مدیریت و تدوین اســتراتژی و برندینگ را ارائه می دهیم. در سال 
96 رکوردی داشــتیم که طــی 18 ماه 1100 درصد رشــد فروش یکی از 

شرکت هایی بود که با ما همکاری داشتند!  
رشــته مشــاوره مدیریت پیش از آغاز فعالیت شــما چه قدر 
شناخته شده بود و سابقه فعالیت در کشور داشت؟ آیا شرکت هایی 
که به آن نیاز دارند، با این رشته آشنا هستند یا یک صنعت نو است؟ 
خوش بختانه یا متاســفانه این رشــته در کل جهان یک صنعت نو است. 
برخــلاف دیگر خدماتی کــه در جهان ارائه می شــود و اولین مصرف کننده 
آن خدمات آمریکاســت، در زمینه مشــاوره مدیریــت مصرف کننده اصلی 
مشرق زمین است. آنهایی که تحت ســیطره کمونیسم بودند، امروز شده اند 
تولیدکننده پروداکت هایی که من و شــما اســتفاده می کنیم، اعم از چین، 
ویتنام و شــوروی سابق که سبک تفکرشان، ســبک کمونیستی سابق بوده 
و حالا امروز دچار چالشــی شــده اند و باید با محصولات اروپایی و آمریکایی 
رقابت بکنند. به همین دلیل مصرف کننده اصلی مشاوره مدیریت، چینی ها، 
ویتنامی ها، هندی ها و روس ها هستند، چون آنها می خواهند یک تفکر رقابتی 
را در شرکت شــان جاری بکنند که قبلًا وجود نداشــته! امــا در مورد ایران، 
مشــاوره مدیریت دچار یک هرج ومرج اســت که ان شاالله تا چند سال دیگر 
مشخص می شــود دانه درشــت ها و صاحبان نفوذ و قدرت در این رشته چه 
 )Business Coach( »کسانی هستند. مثلًا من در واقع یک »بیزینس کوچ
هســتم. ما هیچ وقت در جلســات بازاریابی خودمان نمی گوییم بیزینس کوچ 
هســتیم، چون آن چیزی که به عنوان بیزینس کوچ جا افتاده، شخصی است 
کــه هفته ای یک بار می آید و فریاد می زند »باید بیش تر بفروشــید«! ولی ما 
همیشه سعی کرده ایم سمت منطقی و علمی ماجرا را بگیریم. بحث انگیزشی 
ماجرا فقط یک قســمت قضیه اســت اما همه چیز نیست. ما همیشه دعوت 
می کنیم به این که قسم حضرت عباس را در کار و بیزینس کنار بگذارید و با 
منطق اقلیدُسی صحبت بکنیم، یعنی در هیات مدیره از منطق هایی استفاده 
بکنیم که پشتوانه علمی داشته باشد. برای این امر، یک مشاور باید روزی سه 
ســاعت مطالعه داشته باشد، وگرنه خیلی زود پیر شده و از کار کنار گذاشته 
می شــود.  هر کسی در بحث پژوهشــیِ زمینه فعالیت خودش، یک جایی را 
برای خودش انتخاب می کند تا نتیجه پژوهش هایش به آن سمت وسو هدایت 
بشود. از آنجایی که علاقه شخصی بنده به استراتژی های برند بود، این بحث 
به تاپیک اول مطالعاتی من تبدیل شــده است. اکنون در حال نگارش کتابی 
با موضوع برند آرکی تایپ هستم که می توانم ادعا بکنم کتاب جدیدی در این 
حوزه اســت. در مورد برند آرکی تایپ تا امروز فقط سه یا چهار عنوان کتاب 

نوشته شده اما همه آنها تئوری هستند. 
برند آرکی تایپ دقیقاً چیست؟ 

برند آرکی تایپ نیرویی اســت که می توانــد هر مخاطبی را در یک لحظه 
تســخیر بکند. یونگ که مبدع برند »آرکی تایپ« است، می گوید فرض کنید 
شما در یک مهمانی هستید و آنجا بانویی را می بینید و در یک لحظه عاشق 
می شوید. این جا آرکی تایپ اتفاق افتاده! یعنی آرکی تایپ زیبایی آن زن، باعث 
شده در یک لحظه به او علاقه مند بشوید. اگر همین مثال را تعمیم بدهیم به 
مبحث برند، می بینیم که برخی از برندها ما را تسخیر می کنند. همه چیزشان 
با هم جور است. شــبیه به همان چیزی هستند که ما می خواهیم. ما وقتی 
می گوییم برند، منظورمان برندهای جهانی ســت. دیگــر حواس مان به این 
نیست که در خودِ آمریکا با آن همه برند جهانی، تعداد زیادی لوکال بیزینس 
)local business( و لــوکال برند )local brand( هم وجود دارند که ما 
اصلًا نمی شناســیم. بنابراین برندهای جهانی هستند که برند آرکی تایپ های 
خیلی قوی و غلیظی دارند. خیلی ها هنوز این راه را نرفته اند و نمی دانند باید 

چه کار بکنند؛ حتی در آمریکا و انگلیس. 
برند آرکی تایپ به قول مولانا یعنی بیا دکانِ وحدت شــو! مولانا می گوید 
»مثنوی ما دکان وحدت اســت/ هرچه غیر از آن ببینی آن بت است«، یعنی 
بیا دکان وحدت شــو، طوری که مخاطب دچار سردرگمی نشود. برای مثال، 
شــما می خواهید تحقیق کنید که من چطور آدمی هستم. یک نفر می آید به 

شما می گوید علی رضا صادق است.
دومی می گوید علی رضا صادق است. اگر سومی هم بگوید علی رضا صادق 
اســت، صداقت بنده در ذهن شما تیک می خورد اما اگر اولی بگوید علی رضا 
صادق است، دومی بگوید دروغگوست و سومی بگوید خالی بندی هم می کند، 
شــما دچار سردرگمی می شــوید که علی رضا واقعاً چه شخصیتی دارد! حالا 
برند آرکی تایپ کاری می کند که همه بگوید علی رضا صادق اســت؛ البته اگر 
قرار باشــد ما او را به عنوان یک فرد راستگو بشناسیم. در عین حال تعریف 
دیگری هم از برند داریم که می گوید »برند، گره زدن عناصر بصری به اهداف 
استراتژیک ســازمانی است«. چون بحث برندیگ با اصحاب رسانه و هنر هم 
در ارتباط است، می شود گفت کار نویی است که هنوز جان نگرفته. بخصوص 
مبحث برنــد آرکی تایپ هنوز خیلی جای مطالعه دارد اما یکی از بخش های 
برند آرکی تایپ اینست که راجع به آن برند، قصه بگوییم. بچه های مدیریت، 
قصه گویی را بلد نیستند. آنها کم گوی و گزیده گوی هستند. ما قصه می گوییم 
تا مســائل پیچیده را برای مخاطبمان ساده بکنیم. قصه می گوییم که در این 
جریان، مســائل سنگین و ثقیل را با یک خط داستانی به سرمنزل مقصودی 
برسانیم که می خواهیم. در این مسیر اگر مدیران از بچه های ادبیات نمایشی 
و کارگردانی برای قصه گویی برندشان الهام بگیرند و استفاده بکنند، می توانند 

به یک برند آرکی تایپ خوب برسند.
می توانید در این رابطه مثال روشن تری بزنید؟ 

مثلًا در ساختار ادبیات نمایشی، ساختارهای مستقیم و غیرمستقیم داریم. 
حالا بیایند در یک گروپ این ســاختارها را پیدا بکنند و توســط کسی که 
ادبیات نمایشی خوانده، یکســری کارهای بصری و نوشتاری محتوایی را به 
صورت غیرمســتقیم انجام بدهند و بیان بکنند. این اتفاقی است که در برند 

آرکی تایپ می افتد. 
محتوای کتابی که در حال نگارش هستید، چه مباحثی را در مورد 

برند آرکی تایپ مطرح می کند؟ 
در ایــن کتاب به انواع برند آرکی تایپ پرداخته شــده. مــا کلًا 12 برند 
آرکی تایــپ داریــم که در این تعداد، تمام مســائل را چه در بعُد شــخصی 
)Personal Brand( و چه در بعُد کمپانی بررسی می کنیم. همچنین بحث 
روان شناسی های حاکم بر این آرکی تایپ ها را بررسی می کنیم. بحث گذشته، 
نمادشناسی و غیره که خیلی مفصل است. برای هر بحث، یک صنعت را هم 
مثال می زنیم که مثلًا رولر که به عنوان پادشاه یک برند آرکی تایپ است، در 
صنعت خودرو »بنز« است. در همان صنعت خودرو، برند آرکی تایپی داریم به 
نام Every Man یا »همه پسند« که »تویوتا« است. این برندها را بارها در 

کتاب با هم مقایسه کرده ایم. 
آیا در تالیف کتاب »برند آرکی تایپ« از منابع پژوهشی خاصی هم 
بهره برده اید و مولف بودیــد یا متن کتاب کاملًا نظریه های خودتان 

بوده است؟ 
بنده سه سال است مشغول نگارش این کتاب هستم و در تالیف آن از سه 

کتاب انگلیسی استفاده کرده ام. 
علاوه بر آن، در کتاب »برند آرکی تایپ« اساطیر یونان با کمک اطلاعاتی 
از چهار کتاب دیگر بررسی شــده اند. اگر مشغله ها و اهمال کاری های من را 
کنار بگذاریم، درگیر این دغدغه هســتم کــه آرکی تایپ ها را پرو کنیم روی 

شرکت هایی که به آنها مشاوره می دهیم.
ناگهــان در هر مرحلــه می بینیم یک فصــل جدید باز می شــود. البته 
کمال گرایی هم باعث شده نوشتن این کتاب کمی طولانی بشود. با این حال 
امیدوارم نتیجه کار،کتاب خوبی باشــد که هم به درد دوستان فعال در هنر 

بخورد و هم به کار دوستان رشته مدیریت بیاید. 

گفتوگو

صدور ۱.۵ میلیون گذرنامه
از ابتدای محرم تاکنون

رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامــه فراجا اظهار کرد:از 
ابتــدای محرم تاکنون بیش از یــک میلیون و پانصد هزار 

گذرنامه صادر شده است .
به گزارش ایسنا،ســرهنگ امید نودهی در سخنانی در 
رادیو اربعین با بیان اینکه زائرین اربعین حسینی به صورت 
شــبانه روزی به صورت غیر حضوری می توانند درخواست 
خود برای دریافت گذرنامه را در سامانه پلیس من، سامانه 
ســخا و یا ســامانه www.police.ir ثبــت کنند و در 
آنجا مدارک و مشــخصات خود را بارگذاری کنند، گفت:  
همکاران من به صورت شبانه روزی در حال فعالیت هستند 
که به درخواست ها و تقاضاها جواب بدهند و  تعطیلی ایجاد 
شده در پی گرمای هوا هیچ خللی در خدمت رسانی آنها به 
زائران حسینی ایجاد نکرده است.این مقام مسئول در فراجا 
بــا بیان اینکه از ابتدای محرم تاکنون بیش از یک میلیون 
و پانصد هزار گذرنامه صادر شــده اســت اظهار کرد: اگر 
مشــکلی در بارگذاری مدارک و سوابق از سوی متقاضیان 
وجود نداشــته باشــد 3 الی ۵ روز طول می کشد که این 
گذرنامه ها صادر شوند و در ادامه به دست متقاضیان برسد.
نودهی همچنین اعلام کرد: بر اساس توافق صورت گرفته 
با مقامات عراق، زائرانی که گذرنامه زیارت دریافت می کنند 
در طول ســال نیز می توانند از این گذرنامه برای ســفر به 

عراق و زیارت عتبات عالیات استفاده کنند.

ضرورت تولید غذاهای با ماندگاری 
بالا برای زوار اربعین

مدیــر کل نظارت بر فراورده های غذایی و آشــامیدنی 
سازمان غذا و دارو ضمن تاکید بر ضرورت تولید غذاهای با 
ماندگاری بالا برای زوار عتبات در اربعین حسینی از پایش 

مستمر انبارهای نگهداری این فراورده ها خبر داد.
عبدالعظیــم بهفر با بیــان این مطلب گفــت: یکی از 
مهمترین دغدغه هــای زوار در پیاده روی اربعین، تأمین و 
توزیع غذای سالم با ماندگاری بالا، کم حجم با انرژی زیاد و 
مزه ای مناسب است که در صورت عدم توجه و دقت کافی 
بــه ویژه با گرمای کم نظیر ماه و روزهای اخیر می تواند به 
چالش جدی برای شرکت کنندگان دراین مراسم معنوی 
تبدیل شــود.وی همچنین با طرح این موضوع که امروزه 
بیشترین رقابت در صنعت غذا در ابعاد تکنولوژیک آن است، 
خاطر نشان کرد: بهره گیری از آخرین فناوری های روز دنیا 
برای حفظ و گسترش بازار صنعت غذا و فرآوری غذا امری 
ضروری است و آینده متعلق به محصولات و فرآورده هایی 
است که اهدافی همچون بهبود کارایی، طولانی شدن عمر 
ماندگاری و تازگی محصول، بهبود کیفیت و ایمنی غذا را 
از طریــق بهره گیری از فناوری های نوین نظیر خلاء و نانو 

دنبال می کند.
بــه گزارش ایلنا، وی در پایان ســخنانش با بیان اینکه 
مبتنی بر مقررات فراوده های غذایی و آشــامیدنی، نظارت 
بر مراکز نگهداری و ســردخانه ها، مشمول اخذ مجوزهای 
بهداشتی اســت، تصریح کرد: نظارت بر رعایت مقررات و 
ضوابط بهداشتی در انبارها و مراکز نگهداری فرآورده های 
غذایــی و آشــامیدنی به منظور کنترل و حفظ ســلامت 
محصولات و در پی آن ســلامت جامعه ضروری اســت و 

بخش مهمی از زنجیره تامین غذا محسوب می شود.

انتظامی

سلامت
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عضو هیأت مدیره انجمن داروسازان 
ایران، خواســتار نگاه ویــژه دولت به 
بازار دارویی کشــور شد و گفت: دولت 
چهاردهــم نباید منتظــر معرفی وزیر 
بهداشــت بماند و هرچه زودتر به داد 

صنعت دارو برسد.
هــادی احمدی، بــه برگــزاری چهل و 
ششــمین همایش ملی روز داروسازی اشاره 
کــرد و افزود: قرار اســت در این گردهمایی 
علمی، صنعتی و صنفی، خواسته های جامعه 
داروســازی را با دولت چهاردهم به اشتراک 
بگذاریــم.وی با اشــاره به نامــه ای که اخیراً 
شورای عالی سیاستگذاری انجمن داروسازان 
ایران به رئیس جمهور نوشته است، گفت: در 
این نامه، 6 چالش مهــم و 6 راهکار عبور از 
چالش هــای حوزه دارو را با رئیس جمهور در 
میان گذاشــته ایم. احمدی در ادامه افزود: به 
لحاظ عــددی، 98 درصد داروهای مورد نیاز 
کشــور در داخل تولید می شــود و بیش از 
200 کارخانه داروسازی و ۷6 شرکت پخش 
سراســری دارو و 1۵0 پخش اســتانی فعال 
هستند.مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان 
ایران گفت: در سال 1۴00 عدد ۷۵ همت را 
برای بازار دارویی کشور در نظر گرفته بودند 
که این عدد در ســال 1۴01 به 12۵ همت و 

در سال 1۴02، به 16۵ همت رسید.
وی افــزود: پیش بینی می شــود که عدد 
بازار دارویی کشــور در سال 1۴03، بیش از 
200 همت باشــد که نشــان از اهمیت دارو 
دارد.عضــو هیأت مدیره انجمن داروســازان 
ایران تاکید کرد: یکی از خواسته های شورای 
عالی سیاســتگذاری انجمن داروسازان ایران 
در نامــه ای که بــه رئیس جمهور نوشــته 
اســت، جلوگیری از دخالــت ارگان های غیر 

مرتبــط با حوزه دارو بوده اســت. همچنین، 
استقلال ســازمان غذا و دارو نیز یکی دیگر 
از خواســته های شــورا بوده اســت. زیرا، ما 
معتقدیم این ســازمان باید زیر نظر ریاست 
جمهوری اداره شــود و بودجه ویژه ای برای 
آن در نظر گرفته شــود. وی افزود: برای سال 
1۴03، بودجه ای که برای اجرای طرح دارویار 
درخواست شــد، 12۵ همت بود که مجلس 
شــورای اســلامی با 8۵ همت موافقت کرد. 
همین موضوع از حالا خودش را نشان داده و 
شرایط دارو، بحرانی است.احمدی با پیشنهاد 
تشــکیل صندوق ذخیره بــرای دارو، گفت: 
دارو یک کالای اســتراتژیک است و باید نگاه 

استراتژیک به آن داشت. زیرا، هر گونه اختلال 
در مسیر تولید و تأمین دارو، به مردم آسیب 
می زند.وی با انتقاد از بیمه ها که همراه خوبی 
برای ســلامت مردم و داروخانه ها نبوده اند، 
افزود: اصلی ترین مشکل در تأمین هزینه های 
دارو، بیمه ها هســتند. به طوری که سازمان 
تأمین اجتماعی از ابتدای سال جاری تاکنون، 
ریالی بابت دارو به داروخانه ها پرداخت نکرده 

است.
بــه گــزارش مهر، احمــدی ادامــه داد: 
ایــن قبیل رفتارها و عــدم همراهی بیمه ها، 
باعث شکســت طرح دارویار خواهد شد و ما 
دوســت نداریم دولت چهاردهــم در ابتدای 

راه دچار مشکل شــود.وی افزود: باید منابع 
مالی پایدار برای دارو در نظر گرفته شــود تا 
دچار این قبیل مشــکلات نشود.عضو هیأت 
مدیره انجمن داروســازان ایــران، به بدهی 
داروخانه های دولتی بــه صنعت پخش دارو 
اشاره کرد و گفت: داروخانه های دولتی، 2۴.6 
همت بدهی به شــرکت های پخش دارند که 
ایــن چالش را دولت باید به فوریت حل کند.
احمدی با مخاطب قــرار دادن رئیس دولت 
چهاردهم، افزود: به داد دارو برسید و منتظر 
وزیر بهداشت نباشــید.وی ادامه داد: صنعت 
داروسازی نیازمند تزریق نقدینگی است که 

حکم تنفس مصنوعی را برای صنعت دارد.

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم 
جو گفت: بر اســاس بررسی های انجام 
شده طی ۳۰ ســال اخیر دمای هوای 
سلسیوس  درجه   ۲.۷ حدود  کشــور 

افزایش یافته است.
مهــدی رهنما افــزود: افزایــش دما و 
کاهش بارش را می توان به عنوان مهمترین 
شاخص های تغییرات اقلیمی نام برد بنابراین 
تغییر اقلیــم را می توان دلیل اصلی افزایش 

دما طی دهه های اخیر در ایران دانست.
وی اضافه کرد: بر اســاس بررســی های 
انجام شــده میانگین دمای هوای کشور در 
دهه ۷0، حدود 16 درجه سلسیوس بود این 
میزان در دهه 80 به 18 درجه سلســیوس 
افزایش یافــت و در دهه 90 به بیش از این 
میزان رسید. از ســال 1۴00 نیز میانگین 
دمای کشــور بیش از 19 درجه سلسیوس 
بوده است.رئیس پژوهشــگاه هواشناسی و 
علوم جو تصریح کرد: داده های ثبت شــده 
نشــان می دهد طی 30 ســال اخیر ایران 
حدود 2.۷ درجه سلســیوس گرم تر شــده 
است این در حالیســت که براساس تاکید 

 )IPCC(هیئــت بین الدولی تغییــر اقلیم
افزایش دما بیش از 1.۵  درجه سلســیوس 

نباید باشد.
رهنما با اشــاره به تبعات افزایش دمای 
هوا اظهار کرد: افزایش دما که موجب تبخیر 
بیشتر آب های ســطحی و خشک تر شدن 
سطح خاک می شود در  کنار کاهش بارش 
میانگین ســالیانه، خشکسالی های متوالی و 
شدیدی را در ســطح کشور به وجود آورده 
اســت. در این شرایط پوســته سطح زمین 
شکننده می شود و حتی با وزش خفیف ترین 
بادهــا، گردوخاک به هوا بلند می شــود و 
می تواند مسافت های زیادی را طی کند، به 
گونه ای که اگر در گذشته وزش باد با سرعت 
1۵ متــر بر ثانیه موجــب تولید گردوخاک 
می شــد، در حال حاضر با وزش باد ۵ متر 
بر ثانیه این اتفاق می افتد.وی درباره تاثیرات 
افزایش آلاینده ذرات معلق بر گرم تر شدن 
هوا گفت: افزایش ذرات کوچکتر از 2.۵ و 10 
میکرون و ایجاد لایه آلودگی موجب می شود 
که گرما در سطوح پایین جو بلوکه شود و از 
خروج گرمایش ناشی از سطح زمین به جو 

جلوگیری و باعث افزایش دما شود.
به گــزارش ایســنا، رئیس پژوهشــگاه 
هواشناســی و علوم جو در مــورد ضرورت 
برخــورداری از انــرژی تجدیــد پذیر برای 
تولید برق و کاهش احتمال خاموشــی در 
زمــان افزایش دمای هوا گفت: لازم اســت 
مســئولان بخش نیــرو و انرژی کشــور از 
دانش و فناوری های به روز برای برنامه ریزی 
در جهت افزایش تــاب آوری هنگام افزایش 
تقاضــای انرژی اســتفاده لازم را کنند.وی 
اضافه کرد: بررســی های ما نشــان می دهد 
که در مناطق مختلفی از کشــور می توان از 
انرژی های تجدید پذیر نظیر باد چهت تامین 
انرژی لازم بهره برد. برای نمونه بررسی های 
پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو نشان 
می دهد در منطقه جیرنده در استان گیلان 
می توان از باد سالانه بیش از 1300 مگاوات 
انرژی تولید کرد این در حالیســت که توان 
تولید انرژی از نیروگاه اتمی بوشــهر 1000 

مگاوات است.
رهنمــا اضافه کــرد: در مناطق مختلف 
کشــور ماننــد خراســان جنوبی، شــمال 

سیستان و بلوچستان،ایلام و شهرهایی نظیر 
خواف،سربیشــه،  بینالود و ... می توان برای 
تولید انرژی از باد برای جبران کسری انرژی 
کنونــی بهره برد حتــی در مناطق جنوبی 
اســتان تهران می توان هزاران مگاوات برق 
از انرژی خورشــیدی تولید و از آن استفاده 
کرد اما متاسفانه این کار به اندازه کافی در 
کشور انجام نشده اســت.رئیس پژوهشگاه 
هواشناســی و علوم جو تاکیــد کرد: هزینه 
تاســیس یک نیروگاه خورشــیدی یا بادی 
بسیار کمتر از هزینه راه اندازی یک نیروگاه 
با ســوخت فسیلی یا هســته ای است و در 
مدت زمان بسیار کمتری نیز به بهره برداری 
می رســد که این نکته می توانــد ضرورت 
اســتفاده از انرژی هــای تجدید پذیر جهت 
تامین کســری انرژی در سطح کشور را دو 
چنــدان کند.رهنما در پایــان تاکید کرد:  
لازم اســت یک طرح آمایش سرزمینی در 
زمینه انرژی تهیه و کشــور بر این اســاس 
منطقه بندی شود تا بتوانیم از ظرفیت های 
طبیعی برای تولید انرژی بهره گیری لازم را 

داشته باشیم.

سیاســتی  بســته  پیش نویــس 
پیشــگیری فرهنگــی و اجتماعی از 
مصرف دخانیات در دانشگاه های کشور 
و  فرهنگی  اجتماعی ستاد  معاونت  در 
اجتماعی با محوریت میز پیشــگیری 
فرهنگــی و اجتماعــی از مصــرف 
ارائه و مورد بحث و بررسی  دخانیات، 

قرار گرفت.
به گزارش ایلنا از شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، پس از برگزاری جلسات تخصصی 
هیــات اندیشــه ورز میــز و بررســی های 
کارشناســی انجام شــده، در جلســه ای با 
حضور نمایندگان وزارت علوم، تحقیقات و 
فناوری، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 

پزشکی، دانشــگاه آزاد اسلامی و جمعیت 
مبارزه با اســتعمال دخانیات در دبیرخانه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی، راهبردها و 
راهکارهای تدوین شده بررسی شد.در این 
نشســت، معاون اجتماعی ستاد فرهنگی و 
اجتماعی شــورای عالی انقلاب فرهنگی با 
تشــریح وضعیت فعلی مصرف دخانیات در 
کشور و خصوصا افزایش آمار مصرف در بین 
نوجوانان، سیاستگذاری فرهنگی  جوانان و 
را در این موضوع بسیار حائز اهمیت دانست.
آمارهای مصرف  افــزود:  عبدالهی  امید 
بیانگر افزایش بیش از 100 درصدی مصرف 
دخانیات در بین جوانان و نوجوانان است و 
علاوه بر آسیب های وارده به حوزه سلامت، 

در زمینه ســبک زندگی هم آســیب های 
فراوانی ایجاد کرده که اهمیت برنامه ریزی 
فرهنگــی و اجتماعــی را در این حوزه دو 

چندان ساخته است.
وی اظهــار امیــدواری کرد که بســته 
سیاستی پیشــگیری فرهنگی و اجتماعی 
از مصرف دخانیات تا پایان مردادماه جهت 
تصویب ارائه شود.دبیر کل جمعیت مبارزه 
با اســتعمال دخانیات نیز در این نشســت 
با تاکید بر ارائه چشــم انداز دانشگاه بدون 
دخانیــات، تحقق این موضــوع را منوط به 
مشارکت همه ذی نفعان دانشگاهی دانست 
و تاکید کرد: سیاســت های تدوین شــده 
در ایــن حوزه نیازمنــد حمایت و همراهی 

دیگر حوزه های مرتبــط با عرصه فرهنگی 
و اجتماعی هســتند.محمدرضا مســجدی 
با اشــاره به طرح شــکایت جمعیت مبارزه 
با اســتعمال دخانیات از دو بازیگر ســینما 
به خاطر اســتعمال دخانیــات در فیلم ها و 
ســریال های نمایش خانگی، محکوم شدن 
این بازیگــران را به عنــوان نوعی حرکت 
نمادین در راســتای فرهنگ سازی جامعه 
عاری از دخانیات دانســت.در این نشست 
نمایندگان وزارتخانه های علوم و بهداشــت 
و دانشــگاه آزاد اسلامی نیز با طرح نظرات 
و دیدگاه هــای خود، حمایت مجموعه خود 
را در عملیاتی کردن راهبردها و راهکارهای 

تدوین شده اعلام کردند.

صنعت داروسازی نیازمند تنفس مصنوعی 

دولت به داد دارو برسد

رئیس پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو عنوان کرد

افزایش حدود ۳ درجه ای دمای هوای کشور طی ۳۰ سال اخیر

تدوین بسته سیاستی پیشگیری از مصرف دخانیات در دانشگاه های کشور

حادثه ها پشت هم می آیند و این بار 
بانویی جوان که در شــهرداری منطقه 
۱۸ تهران کار می کرد در چاله آسانسور 
سقوط می کند و در حادثه ای ناگوار جان 
خود را از دست داد، مقصر این حادثه 

کیست؟
به گــزارش ایرنا، خانم گلــرخ کاظم پور 
کارمنــد معاونــت اجتماعــی و فرهنگــی 
شــهرداری منطقــه 18 روز دوشــنبه 1۵ 
مردادماه بر اثر سقوط به داخل چاله آسانسور 
ساختمان این معاونت جان خود را از دست 

داد.
مرحومه کاظم پور هنگامی که قصد سوار 
شــدن به آسانسور را داشــته است پیش از 
آنکه آسانسور به طبقه مذکور برسد با همکار 
خود وارد صحبت می شــود، در همین زمان 
آسانســور به طبقه مورد نظر می رســد ولی 
او و همکارش با گذاشــتن کلاسور لای در 
آسانســور تلاش می کنند در باز بماند غافل 
از این که کابین آسانسور به طبقه بالا که از 
پیش زده شده بوده، حرکت کرده و کابینی 

داخل اتاق نیست.
در این هنگام با باز شــدن در آسانسور، 
بدون آنکه مرحومه داخل آن را ببیند قصد 
ورود به اتاق آسانسور را داشته ولی متاسفانه 

بخاطر نبود کابین، به چاله سقوط می کند.
حادثه ای کــه باید گفت در جنس و نوع 
خود شاید کمی نادر و اندکی هم دور از ذهن 
اســت؛ اما براســتی مقصر اصلی این حادثه 

کیست؟
هنوز علت اصلی مشخص نیست! هر چند 

همه کارشناسان و متولیان هر یک بگونه ای 
پیگیر اصل ماجرا هستند و در این برهه؛ هر 

کدام نظری می دهند اما چه فایده!
با وقوع این حادثه دلخراش؛ در تشــریح 
علت و چگونگی حادثه اظهارات متفاوتی از 
مسوولان امر شنیدیم که در هر کدام دلایلی 
مستند وجود داشــت اما آیا برای پذیرفتن 

علت اصلی حادثه کافی است؟
اتحادیه کشوری  ابریشمی رئیس  عباس 
آسانســور و پله برقی در تشریح علت حادثه 
ســقوط کارمند خانم شهرداری منطقه 18 
در چاله آسانسور گفته است که بررسی های 
تیم فنی نشان می دهد که پیمانکار آسانسور 

فردی غیرمتخصص بوده است.
ابریشــمی معتقد اســت درهــای این 
آسانســور اتصــال کوتاهی داشــته اند، این 
موضوع باعث شده وقتی فرد متوفی پوشه ای 
را برای جلوگیری از حرکت آسانسور لای در 
برده به دلیل اتصال کوتاه در تمامی قفل های 
در آسانســور، کابین به حرکت در بیاید؛ که 
اساسا نباید حرکت می کرده است همچنین، 
در طبقه مورد نظر، آسانسور فاقد فنر بسته 

شدن اتوماتیک بوده است،
به گفته رئیس اتحادیه کشوری آسانسور 
و پلــه برقی؛ پیمانــکار مربوطه مســوول 
ســرویس و نگهداری آسانســور و تعمیرات 
کل ســاختمان بوده که از سوی معاونت آن 

شهرداری انتخاب شده است.
علیرضا نادعلی سخنگوی شورای اسلامی 
شــهر تهران هم درباره ایــن حادثه اینگونه 
توضیــح داده که ایــن اتفاق یــک حادثه 
غیرمترقبه بوده اســت.وی گفته اســت که 
گزارش شــهرداری منطقــه 18 در رابطه با 
استاندارد و ایمنی آسانسور در جلسات بعد 
شورا ارائه خواهد شد. به گفته رئیس کمیته 
ایمنی شورای شــهر در حال حاضر سازمان 
اســتاندارد با موضوع اخد تاییدیه استاندارد 

آسانسور سختگیرانه برخورد می کند.
شــهرداری تهران تا تاییدیه آسانســور 
توســط مالکان اخذ نشــود پروانه پایان کار 
بهره برداری را صادر نمی کند هر چند برخی 
از مالکان پیــش از اخذ از پایان کار اقدام به 

استفاده از آسانسور می کنند.
حمید عرب زاده مدیر پیشــین بررسی 
علــل حریق و حوادث کشــور در علت یابی 
حادثه ســقوط در چاله آسانسور می گوید: 
این نخســتین بار نیست چنین حوادث رخ 
می دهد و بارها شــاهد این دســت اتفاقات 

بوده ام.
وی گفــت: معتقدم یکــی از علل مهم و 
اصلی وقوع حادثه؛ ضعف فرهنگی و آموزشی 
در مبحــث حادثه و اســتفاده درســت از 
آسانسور است؛ مردم باید بدانند عدم استفاده 
درســت از آسانســور چه تبعات و خطراتی 

می تواند برای آنان در بر دارد.
این کارشناس متخصص ایمنی در گفت 
وگــو با خبرنگار ایرنا افــزود: موضوع ایمنی 
آسانســورها موضوع مهم دیگری است که 
می تواند عامل وقوع حادثه باشد، گیربکس ها 
و تجهیزات، ترمزها و پاراشوت های آسانسور 
و دیگر تجهیزات ایمنی مربوط به آن موضوع 
مهمی اســت که در صورتی که بطور جدی 
مورد کنترل قــرار نگیرند می تواند منجر به 
عدم سقوط آسانســورها شود بنابر این باید 
موضوع ایمنی توسط تکنسین ها و متولیان 

امر آسانسور جدی بگیریم.
مدیر پیشین بررسی علل حریق و حوادث 
با تاکید بر اینکه مکانیزم آسانســورها باید 
بروز باشند، می گوید: آسانسورها باید دارای 
سنســورها، قفل ایمنی و پاراشــوت )ترمز 
اضطراری( مناسب باشند تا در زمان قطعی 
برق درب دوم کــه اتومات عمل می کند به 

یکباره باز نشود و حادثه آفرین نگردد.
عــرب زاده افزود: همه آسانســورها باید 
دارای در دوم باشــند یکی لولایی و دیگری 
کشویی که اتوماتیک است و البته در اتومات 
نباید بدون دلیل باز شــود یعنی باید دارای 
قفل ایمنی باشــد.این کارشــناس ایمنی با 
تاکید بر اینکه همه آسانســورها باید دارای 
باشند،  پاراشــوت)ترمز اضطراری(  سیستم 
تاکیــد می کند و می گوید: با این سیســتم 
امکان سقوط کابین به داخل چاله آسانسور 
صفر می رســد و البته در اغلب آسانســورها 
وجود دارد و آنهایی هم که ندارند باید به این 

سیستم ها مجهز شوند.

مقصر کیست؟
حادثه  سقوط در چاله آسانسور

اهدای ۱.۲ میلیون قلم لوازم خانگی
به مددجویان کمیته امداد

معاون اداری مالی کمیته امداد گفت: سال گذشته یک 
میلیون و 200 هزار قلم لوازم خانگی به مددجویان کشور 

اهدا شد.
به گزارش ایسنا، نوراله مدبری گفت:  اعتبارات تخصیصی 
کمیته امداد نسبت به سال گذشته 30 درصد افزایش یافته 
و از لحــاظ حجم کار نیز  میزان افزایش حداقل 30 درصد 
اســت.معاون اداری مالی کمیته امداد کشور تصریح کرد: 
سال گذشته این نهاد توانست بیش از 90 درصد اعتبارات 
را تا پایان ســال جذب کند.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
کمیته امداد، به گفته معاون اداری مالی کمیته امداد کشور 
توزیع یک میلیون و 200 هزار قلم کالای خانگی ضروری 
و ســاخت بیش از 33 هزار واحد مسکونی برای نیازمندان 

از دیگر خدمات کمیته امداد در سال گذشته بوده است.

مددجویی

خروج روزانه حدود ۱۰۰ تن زباله 
از میدان مرکزی میوه و تره بار تهران

معاون مدیر عامل و مدیر میدان مرکزی میوه و تره بار 
تهران عملکرد این مجموعه را در سال 1۴03 تشریح کرد.

به گزارش روابط عمومی سازمان مدیریت میادین میوه و 
تره بار، سید امیر موسوی گفت: با بیان اینکه به منظور رفاه 
حال کارگران و مراجعه کنندگان به میدان مرکزی از ابتدای 
سال جاری 28 چشمه سرویس بهداشتی ساخته شده است، 
ادامه داد: همچنین با توجه به تاکیدات پلیس راهور درباره 
خط کشــی معابر میدان مرکزی 12000 متر خط کشی؛ 
نصب علائم ترافیکی؛ نصب چراغهای چشمک زن راهنمایی 
و رانندگی در معابر اصلی انجام شــده است.موسوی با بیان 
اینکه کارشناسی های لازم نسبت به نصب علائم ترافیکی در 
نقاط پر خطر معابر میدان مرکزی با هماهنگی پلیس راهور 
انجام شده اســت، یادآور شد: همچنین بعد از بررسی لازم 
عملیات ســاخت دو مجموعه خدماتی رفاهی برای افزایش 
درآمد پایدار ســازمان در محل میدان مرکزی آغاز شــده 
است. وی با اشاره به اینکه با هدف ترمیم جلوه بصری معابر 
میدان مرکزی رنگ آمیزی جداول انجام شــد؛ تاکید کرد: 
با هدف تامین امنیت و ساماندهی آسیب های اجتماعی در 
میدان مرکزی جلسات مشترکی با پلیس امنیت نسبت به 
جمع آوری معتادان متجاهر؛ اتباع بیگانه غیر مجاز از سطح 
میدان مرکزی برنامه ریزی های لازم انجام شده است. مدیر 
میدان مرکزی میوه و تره بار تهران در ادامه گفت: همچنین 
با همکاری نماینده ســازمان تعزیرات حکومتی و بهداشت 
پهنه جنوب تهران، پس از اخذ احکام قضایی لازم برخورد با 
حجرات متخلف در زمینه تغییر کاربری غیر مجاز اقدامات 
لازم انجام شد.به گفته وی؛ با بیان اینکه برای افزایش سطح 
بهداشــت و نظم میدان مرکزی در صورت رصد افراد دست 
فروش، چرخی و... نیزاز ســطح میدان مرکزی جمع آوری 
می شوند.سید امیر حسین موسوی در ادامه گفت: همچنین 
بمنظور بازچرخانی آب با همکاری منطقه 19 شــهرداری 
تهران تصفیه خانه این مرکز نیز راه اندازی و تاچندی دیگر 
بمنظور آبیاری فضای ســبز میدان مرکــزی در مدار قرار 
خواهد گرفت افزود: طراحی پلاک شناسایی برای حجرات و 
ابلاغ موضوع به اتحادیه صنف حق العمل کاران )بارفروشان( 

نیز برنامه ریزی های لازم انجام شده است.

شهری


